
Oświadczenie złożone 

przez senatora Bogdana Zdrojewskiego 

na 45. posiedzeniu Senatu 

w dniu 30 czerwca 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego 

Szanowny Panie Premierze! 

Zgodnie z treścią art. 50a ustawy z dnia 8 kwietnia 2022 r. o zmianie ustawy o pomocy obywatelom Ukra-

iny w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa oraz niektórych innych ustaw (DzU z 2022 

poz. 830), zwanej dalej „ustawą”, „prowadzone przez osoby prawne niebędące jednostkami samorządu tery-

torialnego oraz osoby fizyczne szkoły podstawowe dla dorosłych, licea ogólnokształcące dla dorosłych, bran-

żowe szkoły II stopnia oraz szkoły policealne nie otrzymują dotacji, o których mowa w art. 25 ust. 3–5a, 

art. 26 ust. 2, 4–5a, art. 31 i art. 31a ustawy z dnia 27 października 2017r. o finansowaniu zadań oświatowych 

(DzU z 2021 r. poz. 1930 i 2445), na uczniów będących obywatelami Ukrainy, których pobyt na terytorium 

Rzeczypospolitej Polskiej jest uznawany za legalny na podstawie art. 2 ust. 1”. 

Zgodnie z powyższym wspomniane szkoły nie otrzymują dotacji na słuchaczy będących obywatelami 

Ukrainy, których pobyt na terytorium Polski jest uznawany za legalny na podstawie art. 2 ust. 1 ustawy. 

W przypadku, gdy organ prowadzący wykazał w informacji o liczbie uczniów w miesiącu kwietniu 2022 r. 

wymienionych obywateli Ukrainy, to dotacja nie należy się od miesiąca kwietnia br. 

W tej sprawie zgłosiły się do mojego biura senatorskiego niepubliczne szkoły zawodowe, posiadające 

wieloletnie doświadczenie w kształceniu uczniów w najbardziej pożądanych zawodach na rynku. Podstawo-

wym źródłem finansowania ich działalności są dotacje oświatowe udzielane z budżetu samorządu, bowiem 

uczniowie nie ponoszą żadnych kosztów nauki (czesnego). Szkoły te nie mają dodatkowych źródeł finanso-

wania pozwalających na przyjęcie i kształcenie uczniów bez wsparcia samorządu, bowiem oprócz wydatków 

bieżących, ponoszonych na zadania szkoły, ponoszą dodatkowe koszty związane z aklimatyzacją obcokra-

jowców poprzez np. prowadzenie dodatkowych kursów języka polskiego, kursów integracyjnych, a ponadto 

pomagają uczniom w poszukiwaniu miejsca zamieszkania i pracy. 

Do wymienionych szkół uczęszczają przede wszystkim osoby będące obywatelami Ukrainy, ale również 

uczniowie z Polski, Białorusi oraz Rosji. Obcokrajowcy przyjechali do Polski celem podjęcia pracy, a jedno-

cześnie zdobycia nowego zawodu lub podniesienia kwalifikacji zawodowych. Zdecydowana większość 

z nich podejmuje po skończeniu szkoły pracę w Polsce, odprowadza należne podatki i składki ubezpiecze-

niowe. 

Obecnie zgłaszają się do tych szkół dodatkowo obywatele Ukrainy, którzy przyjechali do Polski w wyniku 

konfliktu zbrojnego i chcą się uczyć oraz planują zostać w Polsce na dłuższy okres, niż ustawowo uznawany 

za legalny, tj. okres 18 miesięcy. Szkoły otrzymały jednak informacje od organów dotujących, że nie otrzy-

mają na tych uczniów dotacji, co wynika z art. 50a ustawy z dnia 8 kwietnia 2022 r. o zmianie ustawy o po-

mocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa oraz niektórych 

innych ustaw (DzU z 2022 poz. 830). 

Panie Premierze, wprowadzony przepis jest krzywdzący zarówno dla szkół, jak i uczniów z Ukrainy, 

o których mowa w art. 2 ust. 1 ustawy. Szkoły obawiają się, że będą zmuszone odmówić przyjęcia do szkół 

Ukraińców, którzy przybyli do naszego kraju po agresji rosyjskiej na Ukrainę, tj. po dniu 24 lutego 2022 r., 

a przyjmować będą cudzoziemców z innych krajów, przybyłych w tym czasie do Polski. 

Biorąc pod uwagę powyższe, proszę o wskazanie planowanych rozwiązań w tym zakresie. 

Bogdan Zdrojewski 
 


